



## قسم الامتحانات

2019/2020

17. هل مسموح أن أقوم بتأدية الامتحان الفصلي أو النهائي في فرع من فروعنا؟  
يجوز أن يؤدي الطالب الامتحان الفصلي أو النهائي في فرع آخر شرط أن يتقدم بهذا الطلب قبل أسبوع من بدأ الامتحانات ويدفع الرسوم الخاصة بذلك.

تمنياتنا لكم بالتوفيق والنجاح،

ولزيد من الاستفسار يرجى مراجعة قسم الامتحانات أو الاتصال على : 24394256 - 24394401

أو إرسال استفساركم على البريد الإلكتروني:  
nabila@aou.edu.kw

ملاحظة هامة: إن المعلومات الواردة في تلك المطوية مستمدة من اللوائح الجامعية ومن المستندات الرسمية وهي قابلة للتعديل في أي وقت حسب المستجدات التي قد تطرأ دون أدنى مسؤولية على الجامعة تجاه الغير.



13. ماهي عقوبة الغش في الامتحانات؟

بمجرد قيام الطالب بالغش أو بمحاولة الغش أثناء الامتحان تصل العقوبة إلى الرسوب في المقرر والفصل من الجامعة لمدة فصل دراسي واحد يلي الفصل الذي تمت فيه المخالفة، وعند محاولة الغش مرة أخرى تصل العقوبة إلى الفصل لأكثر من فصل دراسي أو الفصل النهائي من الجامعة.

14. من هي الجهة المخولة باتخاذ العقوبات في حالات الغش في الامتحانات؟

في البداية تسمع لجنة التحقيق أقوال الطالب للتأكد من واقعة الغش ومن ثم ترفع تقريرها إلى المجلس التأديبي في الفرع لاتخاذ العقوبة المناسبة في حق الطالب.

15. هل يحق للطالب الاستئناف على القرار الصادر عن المجلس التأديبي؟

يحق للطالب استئناف القرار الصادر من المجلس التأديبي إلى المجلس التأديبي الأعلى، خلال (15) يوماً من تاريخ إعلان القرار. ويعد قرار المجلس التأديبي الأعلى قراراً قطعياً غير قابل للاستئناف.

16. ما هي الإرشادات التي يجب اتباعها قبل دخول الامتحان؟

الحضور قبل موعد الامتحان بفترة كافية لمعرفة مكان الامتحان، مصطحباً ما يلزمك لأداء الامتحان (البطاقة الجامعية، قلم أزرق جاف، آلة حاسبة لا تحتوي على ذاكرة،... الخ)، ولا يسمح بدخول الامتحان الفصلي أو النهائي بعد مرور نصف ساعة من بداية الامتحان ولا يسمح بالخروج من قاعة الامتحان إلا بعد مرور نصف وقت الامتحان.

برئاسة وعضوية اثنين من أعضاء هيئة التدريس للتحقق من الحالة، وعند ثبوت الواقعة يجوز تطبيق إحدى العقوبات الآتية على الطالب:

• يرصد للطالب علامة (صفر) في الواجب المعني ويسجل ذلك في ملف الطالب.

• في حالة تكرار الغش في الواجبات الدراسية يحال الطالب إلى المجلس التأديبي لتوقيع إحدى العقوبات التالية منفردة أو مجتمعة على الطالب:

- الرسوب في المقرر الدراسي.
- الفصل من الجامعة لمدة فصل دراسي واحد يلي الفصل الذي تمت فيه المخالفة.
- الفصل من الجامعة لأكثر من فصل دراسي.
- الفصل النهائي من الجامعة.

12. ماهي المواد أو الأدوات التي تعد من أنواع الغش أثناء الامتحانات؟

• تشغيل الهاتف النقال أو الأجهزة الإلكترونية الأخرى (IPod، آلة حاسبة مبرمجة، ... الخ) أثناء فترة الامتحانات.

- استخدام الهاتف النقال لمعرفة الوقت أو كآلة حاسبة.
- كتابة معلومات تخص المقرر على اليد، ورقة، منديل، القلم، الحائط، كرسي الامتحان، أو داخل المقلمة.
- استخدام السماعات.
- التحدث إلى زميلك لأي سبب كان.

ملاحظة هامة: اكتشاف الغش أو السرقة العلمية في وقت لاحق لا يعفي الطالب من تحمل النتائج والتي قد يترتب عليها سحب الشهادة العلمية التي يكون قد حصل عليها.

## معلومات هامة للطالب عن:

- الواجبات الدراسية
- امتحان منتصف الفصل
- الامتحان النهائي
- تأجيل الامتحانات
- حالات الغش
- حالات تأدية الامتحان في فرع آخر

## المطوية تشمل على 17 سؤالاً وجواباً، والأسئلة هي كالتالي:

1. متى يعد الطالب راسباً في المقرر؟
2. كم عدد الاختبارات الفصلية في كل مقرر؟
3. هل يمكن تأجيل الاختبار الفصلي؟
4. ماهي الأعذار القهرية التي يمكن استقبالها لتأجيل الامتحانات؟
5. هل يمكن تأجيل الاختبار النهائي؟
6. هل يمكن تأجيل الامتحان المؤجل؟
7. هل يحق لي الاعتراض على نتيجة الامتحان النهائي؟
8. هل يحق لي طلب مراجعة كراسة إجابة الامتحان النهائي؟
9. هل يمكن مراجعة علامة أي مقرر بعد مضي فصل دراسي؟
10. ماهي حالات الغش في الواجبات؟
11. ماهي عقوبة الغش في الواجب؟
12. ماهي المواد أو الأدوات التي تعد من أنواع الغش أثناء الامتحانات؟
13. ماهي عقوبة الغش في الامتحانات؟
14. من هي الجهة المخولة باتخاذ العقوبات في حالات

## الغش في الامتحانات؟

15. هل يحق للطالب الاستئناف على القرار الصادر عن المجلس التأديبي؟
16. ماهي الإرشادات التي يجب اتباعها قبل دخول الامتحان؟
17. هل مسموح أن أقوم بتأدية الامتحان الفصلي أو النهائي في فرع من فروعنا؟
1. متى يعد الطالب راسباً في المقرر؟

إذا كانت علامة الطالب في الامتحان النهائي أقل من (20) من أصل (50) فيرصد له التقدير (FF) أي رسوب في الامتحان النهائي. وإذا كان مجموع ما حصل عليه من علامات في أعمال الفصل والامتحان النهائي أقل من (50) فيرصد له في هذه الحالة التقدير (F) أي راسب. والحد الأدنى للنجاح في الواجبات الدراسية والامتحان الفصلي هو (15) درجة من أصل (50)..

## 2. كم عدد الاختبارات الفصلية في كل مقرر؟

يوجد اختبار فصلي واحد لكل مقرر.

## 3. هل يمكن تأجيل الاختبار الفصلي؟

يمكن تأجيل الاختبار الفصلي في حال تقدم الطالب بعذر قهري خلال ثلاثة أيام من موعد الاختبار، وقبل عذره من قبل مدير الفرع، فيعقد له حينئذٍ الاختبار البديل خلال عشرة أيام من موعد الاختبار الأساسي.

## 4. ما هي الأعذار القهرية التي يمكن استقبالها لتأجيل الامتحانات؟

أولاً: الأعذار الطبية.

ثانياً: حالات الولادة: يقبل العذر شرط أن لا يتعدى الـ 15 يوماً من تاريخ الولادة.

ثالثاً: حالات وفاة الأقارب من الدرجة الأولى: يقبل العذر شرط أن لا يتعدى ثلاثة أيام بعد تاريخ الوفاة.  
رابعاً: حوادث السير: بتاريخ يوم الامتحان موقعة ومختومة من الإدارة العامة للمرور.  
خامساً: السفر خارج البلاد: بمهمة رسمية من جهة العمل أو مرافقة مريض مع إرفاق ما يثبت ذلك.

## 5. هل يمكن تأجيل الاختبار النهائي؟

يمكن تأجيل الاختبار النهائي إذا تقدم الطالب بعذر قهري خلال أسبوع من انعقاد الامتحان وفي حال قبول العذر يرصد للطالب في سجله الأكاديمي الرمز (I) (غير مكتمل)- في حال كان مجموع أعمال الفصل 20 أو أكثر - ولا تحتسب ساعات المقرر في معدله الفصلي والتراكمي، ويسمح له بتقديم الامتحان المؤجل في أول انعقاد تال له (الفصل الصيفي يُعد اختياريًا). وإذا لم يقدم الامتحان في أول انعقاد له يحول الرمز (I) إلى الرمز (F) (راسب) في سجله الأكاديمي.

## 6. هل يمكن تأجيل الامتحان المؤجل؟

الامتحان المؤجل لا يمكن تأجيله نهائياً.

## 7. هل يحق لي الاعتراض على نتيجة الواجب أو الامتحان الفصلي أو الامتحان النهائي؟

يجوز للطالب التقدم بطلب اعتراض على نتيجة الواجب، الامتحان الفصلي، أو الامتحان النهائي عن طريق الـ SIS خلال سبعة أيام من تاريخ إعلان النتائج المعتمدة للمقرر وتسديد الرسوم المحددة لذلك. ومن ثم تقوم لجنة امتحانات الفرع من التأكد من عدم وجود خطأ مادي في جمع العلامات التي حصل عليها في المقرر، أو في رصدها، أو عدم وجود أسئلة غير مصححة في ورقة إجابته. كما يحق

للطالب بعد صدور قرار الاعتراض بأن يتقدم بطلب اعتراض ثانٍ للجنة امتحانات العمادة.

## 8. هل يحق لي طلب مراجعة كراسة إجابة الامتحان النهائي؟

يحق للطالب المتقدم بطلب اعتراض على نتيجة الامتحان النهائي أن يتقدم بطلب مراجعة الاختبار النهائي ويتم ذلك بحضور كل من رئيس القسم العلمي ومنسق المقرر والطالب، وفي حال كان هناك خطأ في جمع الدرجات أو الرصد يتم رصد رسوم طلب مراجعة ورقة الامتحان في رصيد الطالب الجامعي.

## 9. هل يمكن مراجعة علامة أي مقرر بعد مضي فصل دراسي؟

تعد نتيجة الطالب في أي مقرر نهائية بعد مضي فصل دراسي واحد ولا يجوز تعديلها قطعياً.

## 10. ماهي حالات الغش في الواجبات؟

- النسخ الحرقي للمواد المطبوعة وتقديمها ضمن الواجبات الدراسية دون توثيق علمي حسب الأصول.
- النسخ الحرقي للمادة التي تظهر على شبكة الانترنت بما في ذلك الجداول والصور.
- نسخ ملاحظات الطلبة الآخرين أو تقاريرهم.
- المادة التي يعدها للطالب أفراد أو مؤسسات، بأجر أو بدون أجر.

## 11. ماهي عقوبة الغش في الواجب؟

كل طالب يشتبه في ارتكابه لحالة غش في الواجبات الدراسية يتم تحرير محضر بالواقعة من قبل أستاذ المقرر المعني ويسلم إلى منسق المقرر لتشكيل لجنة

### 11) What's the penalty of cheating in TMA?

Any student found to be committing any act of cheating or plagiarism shall be referred to the PC who shall assign a committee of 2 members, to investigate and take its decisions in accordance to "Student Behavior Code and Disciplinary Actions Bylaws" in force at AOU. Such as:

- (Zero) score to be entered in the student's record of this course.
- In case of repeating the act of cheating in TMA, the student is referred to the Disciplinary Council to take its decisions such as one or all of the following penalties:
  - Entering (F) in the course marking system.
  - Expelling the student from University for 1 semester or more.
  - Dismissing the student from university.

### 12) What are the cheating material and tools in exams?

- Mobiles, iPod's, calculators or any other electronics with memory features.
- Using the mobile phone for any purpose.
- Writing any related words on the hand, a tissue, a piece of paper, the wall, the chair or the pens.
- Using the headphone set.
- Talking to a colleague during the exam.

Note: Finding out about the cheating act later after the exam will not exempt the student of the consequences of this act including cancelling his certificate.

### 13) What's the penalty of cheating in the exams?

Any student found to be committing any act of cheating or any attempt to cheat shall be referred to the competent disciplinary committee, which shall take its decision in scoring (F), in the course and expelling the student from university for the following semester and in case of repeating the cheating act the decision will be expelling the student for more than one semester or dismissing the student from university.

### 14) Who is in charge of making the penalty decisions in cheating cases?

The Disciplinary Council in the branch is the official authority to decide on the previous penalties while the Supreme Disciplinary Council is in charge for deciding on appeal requests submitted by the students.

### 15) Can the student appeal on the decision made by the Disciplinary Council in the branch?

The student may appeal on the decision made in the branch to the Supreme Disciplinary Council within 15 days of the decision announcement. The decision made by the Supreme Disciplinary Council is not subject to re-appeal and is considered binding.

### 16) What to do soon before the exam?

- Coming early to know where your exam will be conducted.
- Bringing all what you need in the exam (your ID card, a blue pen, a calculator without any memory if needed...etc.)

- Students are not allowed to enter the exam after 30 minutes of its starting time and they are not allowed to leave before half the time of the exam duration.

### 17) Is it allowed to attend the MTA or Final exam in other branch?

The conditions to accept any request for attending the MTA or Final exam in other branch are:

- The course should be offered in both branches.
- The request should be applied at least one week before the exams date.
- Paying the fees for this service.

### Wishing you all the best

For further information, don't hesitate to contact us in the Examination Department on:  
Tel: 24394256 - 24394401 - 24394402  
Email: [nabila@aou.edu.kw](mailto:nabila@aou.edu.kw)

Note: All information mentioned in this sheet is taken from the AOU Bylaws and the official documents that can be modified anytime due to any updated regulations with no responsibilities on the university towards others.



وزارة التعليم العالي  
مجلس الجامعات الخاصة



[www.aou.edu.kw](http://www.aou.edu.kw)



## Examination Department

2019/2020

## Important guidelines about:

- TMA
- Midterm exam
- Final exam
- Makeup exam
- Cheating
- Taking exams in other branches

## This Brochure contains 18 questions and their answers. The questions are as follow:

1. When does the student fail the course?
2. How many midterm exams are there in a course?
3. Is it possible to have make-up exam if the student fails to sit for MTA?
4. What are the force majeure excuses for postponing the exam?
5. Can a student do a make-up exam for his/her final exams?
6. Is it possible to have an alternative exam for the Make-up exam?
7. Is it possible to appeal on the Final Exam Grade?
8. Is it possible to Review the answer script of my Final Exam?
9. Is the Review of any course Grade possible after one semester?
10. What are the Acts of Cheating in TMA?
11. What's the penalty of cheating?
12. What are the cheating material and tools in exams?
13. What's the penalty of cheating in the exams?

14. Who is in charge of making the penalty decisions in cheating cases?
15. Can the student appeal on the decision made by the Disciplinary Council in the branch?
16. What to do soon before the exam?

### 1) When does the student fail the course?

If student mark in the continuous assessment is less than (15) out of (50) marks, an (FC) grade (failed in continuous assessment) shall be entered in student record), and If the student mark in the Final Examination is less than (20) out of (50) marks an (FF) grade (Failed in the Final Exam) shall be entered in his record. If his final marks representing the total of Continuous Assessment and Final Examinations mark were below (50%). In such case (F) grade (Fail) shall be entered in his record.

### 2) How many midterm exams are there in a course?

There is only one MTA for each course.

### 3) Is it possible to have an alternative exam if the student fails to sit for MTA?

It is possible if the student submits a force majeure excuse within three days of the MTA date. If his excuse is found valid, the student may sit for an alternative MTA (Make-up exam) within 10 days of the original MTA's date.

### 4) What are the force major excuses to postpone the exam?

- I. Medical excuses
- II. Maternity cases: The excuse of delivering a baby is accepted and valid for 15 days only after

the date of delivery.

III. Death of first degree relatives: Excuses are accepted only for 3 days' time after the date of death.

IV. Car accidents: An official stamped document is accepted only if the accident happens on the day of the exam.

V. Travelling Abroad: It is an accepted excuse if it is on business trip or medication and official documents have to be enclosed.

### 5) Can a student do a make-up exam for his/her final exams?

It is possible if the student submits a force majeure excuse within one week of the final exam date. If his excuse is found valid, letter (I) – Incomplete – shall be entered in the student's academic record. An (I) student shall be permitted to re-sit for the exam on its first subsequent session (summer semester is considered optional). However, the course hours shall be excluded from his semester and cumulative averages. Should the student fail to re-sit the exam on its first subsequent session, the letter (I) shall be replaced with (F) – Fail – in his academic record.

### 6) Is it possible to have an alternative exam for the Make-up exam?

It is totally forbidden to postpone any make-up exam.

### 7) Is it possible to appeal on the TMA, MTA, or Final Exam Grade?

The student may place an appeal application on his TMA, MTA, or final exam mark online via the

university official website within 7 days following the results announcement after paying the fees. The Branch Examination Committee shall verify that all questions were marked, and that no errors have occurred in the compilation or entry of marks. The student may re-appeal the higher committee in case of dissatisfaction with the decision of BEC.

### 8) Is it possible to Review the answer script of my Final Exam?

The student may request a review of his answer script of the final exam with the present of the BCC and the PC after paying the fees and in case of finding any mistake in the compilation or entering the grades in the SIS, the fees will be refunded to the student's account.

### 9) Is the Review of any course grade possible after one semester duration?

After one semester duration, the grade of any course is considered final and cannot be modified or changed.

### 10) What are the Acts of Cheating in TMA?

- Verbatim copying of printed material and submitting them as part of TMAs without proper academic acknowledgement & documentation.
- Verbatim copying of material from the Internet, including tables and graphics.
- Copying other students' notes or reports.
- Using paid or unpaid material prepared for the student by individuals or firms.